

## INFORMAL MEETINGS

FROM JUNE 1 TO 5, 1992

N.W.T. AND SASKATCHEWAN

## LA RONGE (PRINCE ALBERT TRIBAL COUNCIL)

Thursday, June 4, 1992

• 2050

**The Chairman:** What is the essence of what you're going to go over this evening, for the benefit of those of us who have many things to read? Perhaps there is an executive summary some place.

**Mr. Peter Brooke (Executive Director, Prince Albert Tribal Council):** I would like to thank you for the opportunity to meet. As we indicated while we were waiting to get started, we hoped for a couple of other leaders to be with us. Chief Whitecap from Shoal Lake—one of our member bands—is here with us.

Primarily we wanted to take the opportunity while you were in our part of the world to give you an overview of housing conditions at this time. The presentation we want to make is basically to provide you with a description of the current situation. This presentation doesn't really offer any solutions to the current housing shortage, but it does attempt to quantify what the need is and identify what the cost would be in order to achieve a housing stock that would provide for adequate housing, serviced with sewers and water.

I will go through the introductory summary and speak briefly about some of the current information and give you an opportunity for some questions. I'll give Chief Whitecap an opportunity to speak specifically about his community.

There's a map just after the table of contents which identifies the Prince Albert Tribal Council area. The Prince Albert Tribal Council represents twelve bands that have twenty-two primary communities. Today you had an opportunity to visit some of the communities of the La Ronge Band, which is one of the three bands in our tribal council with more than one community. La Ronge has six communities with a major population in them. We have two other bands in that situation.

Currently there are in excess of 20,000 band members in these 12 bands, and we occupy something in the order of just under 100,000 square miles, from the southern part of the tribal council area of Prince Albert up to the territorial border. I guess you are aware, from some other issues, that part of the traditional land of our bands extends into the territories and into northwestern Manitoba.

One rule of thumb we use—unfortunately it hasn't changed much in the last five years—is that we have one house for every ten band members on the tribal council. Our on-reserve population is roughly 70%. As you'll see when

## RÉUNIONS NON OFFICIELLES

DU 1 AU 5 JUIN 1992

T.N.O. ET SASKATCHEWAN

## LA RONGE (PRINCE ALBERT TRIBAL COUNCIL)

Le jeudi 4 juin 1992

**Le président:** Pour la gouverne de ceux d'entre nous qui ont une importante documentation à éplucher, pourriez-vous nous dire de quoi vous allez traiter ce soir. Il y a peut-être un résumé de votre intervention.

**M. Peter Brooke (directeur exécutif, Conseil tribal de Prince Albert):** Je tiens à vous remercier de nous permettre de vous rencontrer. Comme nous l'avons dit avant le début de la réunion, nous espérons pouvoir être accompagnés de deux autres chefs. Le chef Whitecap de Shoal Lake—l'une des bandes qui font partie de notre conseil—est à nos côtés.

Nous voulions principalement profiter de l'occasion de votre passage dans notre région pour vous donner un aperçu des conditions de logement à l'heure actuelle. L'exposé que nous voulons faire vise à vous expliquer la situation actuelle. Nous ne proposons aucune solution à la pénurie actuelle de logements, mais nous essayons de déterminer les besoins et les dépenses qu'il faudrait engager pour construire un nombre suffisant de logements avec service d'égout et adduction d'eau.

Je vais passer brièvement en revue le résumé d'introduction et vous dire quelques mots au sujet de la situation actuelle, pour vous permettre ensuite de nous poser des questions. Je permettrai au chef Whitecap de nous parler du cas de sa collectivité.

Juste après la table des matières se trouve une carte où nous indiquons le territoire administré par le Conseil tribal de Prince Albert. Le conseil représente 12 bandes qui comptent 22 collectivités primaires. Aujourd'hui, vous avez eu l'occasion de visiter certaines collectivités de la bande de La Ronge, l'une des trois bandes de notre conseil tribal qui compte plusieurs collectivités. La Ronge a six collectivités dont la population est importante. Nous avons deux autres bandes dans le même cas.

À l'heure actuelle, ces douze bandes comptent plus de 20,000 membres, et nous occupons un territoire de presque 100,000 milles carrés, s'étendant de la partie sud de la région de Prince Albert jusqu'à la frontière du territoire. Vous savez sans doute, après avoir examiné d'autres dossiers, que les terres traditionnellement détenues par nos bandes s'étendent dans les territoires et le nord-ouest du Manitoba.

Un des principes que nous appliquons—et il n'a malheureusement pas changé au cours des cinq dernières années—est de prévoir un logement pour 10 membres de bandes faisant partie du conseil tribal. Environ 70 p. 100 de la